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Continuăm sarabanda „refacerii patrimo-
niului sacru evreiesc” prin FCER în cârdășie cu 
„reprezentanții” românilor din instituțiile statului, 
începută în episodul trecut. Folosim, ca referință 
documentară, aceeași sursă publică „generoasă” 
pe care am folosit-o și până acum : „REALITATEA 
EVREIASCĂ”.

6.4e-2 Parazitism etnic, acoperit 
cu diversiuni despre reparaţii 
morale
REALITATEA EVREIASCĂ Nr. 522-523,  

1-30 Septembrie 2018. Reinaugurarea Sinagogii 
Ortodoxe din Oradea ,eveniment de maximă impor-
tanţă pentru evreii din România Felix Koppelmann 
[...]. La eveniment au participat peste 500 de invitaţi, 
printre care personalităţi şi oficialităţi [...]. Victor 
Opaschi, şeful Secretariatului de Stat pentru Culte, 
şi-a început discursul prin a-i aduce un omagiu pre-
şedintelui Aurel Vainer, ale cărui energie şi perseve-
renţă au făcut posibilă renovarea multor clădiri de 
mare valoare arhitecturală [...]. 

Nr. 534-535, 1-31 Martie 2019. Hotărârile reu-
niunii Consiliului de Conducere al FCER-CM [...] :

- Adoptarea a două proiecte de legi [...] :
Legea prin care supravieţuitorii Holocaustului, 

beneficiari ai indemnizaţiilor acordate de către Ro-
mânia, vor primi înapoi sumele pe care unii dintre ei 
au fost obligaţi să le returneze către Casele judeţene 
de Pensii sau Casa de Pensii a Municipiului Bucu-
reşti din cauza unor greşeli administrative din trecut 
(700 cazuri din ţară şi alte cazuri din afara ţării);

- Stabilirea, pentru toate cimitirele evreieşti din 
România, a valorii de impozitare;

- Finanţarea de la Bugetul de stat a unui post 
de Rabin şi unul de Consilier de Cult;

- O mare parte din activitate a fost dedicată 
relaţiilor cu Statul Israel (16 întâlniri cu demnitari 
ai Statului Israel). Aceste întâlniri au vizat lucruri 
practice, precum facilitarea acordării de pensii de 
către România pentru cetăţenii israelieni de origine 
română şi, respectiv, dreptul la pensie pentru cetăţe-
nii români care au lucrat sau lucrează legal în Israel 
[...].

- Actualizarea listei de cimitire evreieşti cu 
potenţial de valorificare a terenurilor libere de 
morminte;

- Dl. Prim-Rabin Rafael Shaffer va verifica po-
sibilităţile halahice de a deshuma mormintele aflate 
lângă gardul cimitirelor şi mutarea acestora spre 
interior, pentru a fi disponibilizate astfel de terenuri 
pentru vânzare;

- Elaborarea de propuneri privind instituirea 
unei contribuţii de mentenanţă a mormintelor şi a 
unei contribuţii de intrare în cimitirele evreieşti din 
România. Propunerile vor fi prezentate la Adunarea 
Generală [...]

Bugetul şi situaţia din cimitirele evreieşti,teme 
prioritare la Consiliul de Conducere al FCER-
CM [...]. Tot în domeniul cultural, au fost înregis-
trate progrese însemnate în activitatea CSIER, cea 
mai nouă realizare fiind cercetarea întreprinsă de 
directorul Centrului, Adrian Cioflâncă [...]. 

Sponsorizările au contribuit parţial la acoperirea 
cheltuielilor legate de apariţia unor titluri la Editura 
Hasefer şi de organizarea festivităţilor la marile 
sărbători [...]. În anul 2018 s-au obţinut fonduri atât 
de la Secretariatul de Stat pentru Culte, cât şi de la 
Ministerul Culturii şi Identităţii Naţionale (MCIN) 
pentru proiecte precum Comemorarea victimelor 
masacrului din pădurea Jilava, Ziua Internaţională 
de Comemorare a Victimelor Holocaustului [...]. În 
aceste condiţii, 83% din totalul cheltuielilor au fost 
alocate pentru susţinerea activităţii comunităţilor 
evreieşti din teritoriu, respectiv pentru asistenţa 
socială şi medicală [...]. În 2018, s-a cheltuit mai 
mult decât în 2017 pentru prezervarea şi reabilitarea 
patrimoniului imobiliar, dat fiind că impozitele şi 
taxele au fost cu 194% mai mari.

Şi cheltuielile pentru activităţi de cult au crescut 
cu 54% faţă de 2017 [...]. Şi în anul 2019, una dintre 
sarcinile dificile ale BVC va fi creşterea salariului 
minim brut garantat în plată de la 1.900 lei la 2.080 
lei pentru angajaţii fără studii superioare şi la 2.350 
lei pentru angajaţii cu studii superioare [...].

Sumele certe pentru BVC pe anul în curs sunt 
cele provenite de la Fundaţia Caritatea, conform 
Memorandumului semnat cu aceasta, de la Clai-
ms Conference, de la Guvernul României prin 
DRI  [...], din alocaţiile de la Secretariatul de 
Stat pentru Culte (SSC), care vor fi dirijate către 
acoperirea cheltuielilor de renovare a Sinagogilor 
din Timişoara şi Deva, din alocaţiile prevăzute de 
lege provenind de la SSC şi Primăria Generală 
a Bucureştiului, precum şi sumele provenite din 
chirii [...]. Veniturile din surse atrase vor fi direcţi-
onate în special pentru: Reabilitarea şi introducerea 
în circuitul cultural turistic a Templului din Vatra 
Dornei; Continuarea organizării în mod tradiţional 
a celebrării sărbătorilor religioase; Comemorarea 
Holocaustului; Continuarea participării FCER la 
proiectul multicultural „Podurile Toleranţei” alături 
de B’nai B’rith România şi Fundaţia Filderman; 
Organizarea Muzeului Evreilor din Deva. 

Al doilea proiect de lege, introdus în septembrie 
2018 şi adoptat în octombrie, s-a referit la supravie-

ţuitorii Holocaustului de la care se recuperaseră de 
către Casele de Pensii sume considerate a fi fost 
eronat atribuite de către aceste instituţii [...]. O a 
treia contribuţie a deputatului Silviu Vexler la rezol-
varea unor probleme specifice comunităţii evreieşti a 
fost amendamentul şi Ordinul emis de către ANSVA 
şi care prevede ca toate tăierile caşer să fie autorizate 
de FCER. De asemenea, la solicitarea lui Rudi Mar-
covici, Silviu Vexler a depus o serie de modificări la 
Codul Fiscal care au eliminat necesitatea reevaluării 
la trei ani a clădirilor comunitare, de cult şi pentru 
cimitire, cele din urmă având valoarea de impozi-
tare zero. De asemenea, la Legea Bugetului de Stat 
pe 2019 a fost păstrată finanţarea pentru un post de 
rabin şi unul de consilier de cult [...].

Cele 837 de cimitire evreieşti din ţară au o 
suprafaţă totală de peste patru milioane de metri 
pătraţi, din care 1,5 milioane m.p. reprezintă su-
prafaţă neocupată de morminte. În aceste cimitire 
există 393.953 de monumente funerare, din care 
aproape 40.000 trebuie să fie reabilitate. De aseme-
nea, trebuie reparate 18 capele din cele 51 existente 
şi 15 căsuţe de rabini [...].

Vorbitorii au mai evidenţiat problemele ridicate 
de retribuirea paznicilor [...]. Beatrice Haler a 
prezentat o analiză detaliată privind situaţia actelor 
de proprietate şi a măsurilor pentru dobândirea 
acestor documente referitoare la cimitirele evre-
ieşti [...]. În Germania, de exemplu, legislaţia obligă 
autorităţile să îşi asume întreţinerea cimitirelor 
[...]. 

Nr. 536-537, 1-30 Aprilie 2019. Muzică evre-
iască, fast şi emoţie la reinaugurarea Sinagogii 
din Deva [...]. „De la Congresul din 2005, am 
realizat renovarea a 21 de sinagogi dintre cele 86. 
Am avut sprijin dintru început de la Liviu Dragnea, 
la acea vreme ministru al Dezvoltării”, mai spunea 
preşedintele FCER [...].

Nr. 538-539, 1-31 Mai 2019. Avem nevoie 
de soluţii pentru creşterea veniturilor din surse 
proprii [...]. S-a avut în vedere: vânzarea terenuri-
lor intravilane şi extravilane şi a fondului forestier; 
valorificarea terenurilor libere de morminte pe baza 
propunerilor de clarificare a statutului juridic al 
dreptului de proprietate asupra cimitirelor evreieşti 
[...]. La reuniunea de Comitet Director s-a solicitat 
Oficiului Juridic să prezinte un calendar privind ob-
ţinerea titlurilor de proprietate pentru toate cimitirele 
funcţionale, cu terenuri libere [...].

Consiliul de Conducere şi Adunarea Generală 
ale FCER [...]. Va fi restructurat modul de utilizare 
a veniturilor provenite din vânzarea proprietăţilor 
imobiliare (după scăderea cheltuielilor aferente), o 
parte din acestea urmând a fi destinate  reabilitării 
fondului imobiliar existent şi achiziţionării de noi 
imobile; [...]

- Va fi actualizată lista de cimitire evreieşti cu 
potenţial de valorificare a terenurilor libere de mor-
minte (15 iunie a.c.); 

- Va fi urgentată acţiunea de valorificare a tere-
nurilor libere de morminte (15 iunie a.c.) [...].

Alocaţiile de la autorităţi au cunoscut o 
creştere de 11,3% faţă de anul precedent, în 
cadrul cărora au fost menţionate cele de la Guvernul 
României prin DRI, de la PMB şi SSC. [...] 84% din 
cheltuieli au fost destinate următoarelor activităţi: 
asistenţă medicală (15,4% mai mult decât în 2017); 
conducerea, funcţionarea şi administrarea sediilor 
comunităţilor evreieşti din ţară; activitatea Centrelor 
Comunitare Evreieşti (JCC) din Bucureşti, Boto-
şani, Cluj, Iaşi, Oradea şi Timişoara; prezervarea şi 
reabilitarea patrimoniului imobiliar [...], amortizarea 
pentru activele introduse în patrimoniul FCER 
din moşteniri şi succesiuni). Sursele atrase repre-
zintă 59% din venituri, ceea ce, în completare cu 
fondurile provenite de la sponsori, poate compensa 
diminuarea alocaţiei de la Fundaţia Caritatea. La 
rândul ei, ponderea veniturilor din surse proprii va 
fi sensibil mai mare decât anul trecut. Prin accesarea  
de fonduri inclusiv de la sponsori, se propune finan-
ţarea (integral sau parţial) a următoarelor proiecte: 
Reabilitarea şi introducerea în circuitul cultural 
turistic a Templului din Vatra Dornei; Continuarea 
participării FCER la proiectul multicultural  „Po-
durile Toleranţei”, alături de B’nai B’rith România 
şi Fundaţia „Filderman”; Organizarea Muzeului 
Evreilor din Deva; [...] Comemorarea Victimelor 
Holocaustului; [...] necesitatea susţinerii cu prioritate 
de către FCER-CM a activităţii de asistenţă socială 
şi medicală [...]. Activitatea de cult mozaic va fi mai 
intensă în 2019, fiind necesare fonduri  mai mari 
pentru asigurarea şi dezvoltarea serviciului religios 
în comunităţi de către rabini [...],  dar şi către prezer-
varea şi reabilitarea patrimoniului sacru, cu condiţia 
ca acestea din urmă să fie sprijinite financiar şi 
de autorităţile centrale [...].

Directorul CAPI, ing. Rudy Marcovici, a pre-
zentat în Adunarea Generală o informare statistică 
şi de sinteză asupra patrimoniului sacru evreiesc, 
în privinţa căruia, cu sprijinul Oficiului Juridic, 
condus de Beatrice Haler, şi al unui grup de avocaţi, 
se lucrează intens la clarificarea situaţiei juridi-
ce a acestui patrimoniu. În prezent, în evidenţa 
FCER-CM figurează 837 de cimitire evreieşti în 
39 de comunităţi (743 de localităţi), dintre care 14 
monumente istorice, 110 în funcţiune, 727 închise, 
cimitirele aflându-se 170 în localităţi cu evrei, 667 
în localităţi fără evrei, 328 de cimitire beneficiind 
de supraveghetori. Există însă şi numeroase alte 
cimitire, mai mici sau mai mari (aşa cum este cazul 
Zalăului), care nu se află în evidenţa FCER-CM. S-a 
procedat la inventarierea acestora şi se va încer-
ca împrejmuirea lor cu garduri. Sunt inventariate 
aproximativ 394.000 de monumente funerare, din 
care aproape 64.000 ar necesita reabilitare, cele mai 
multe găsindu-se la Iaşi şi la Bucureşti. Un alt punct 
al prezentării l-a constituit situaţia actuală a sinago-
gilor din România. FCER-CM/comunităţile evreieşti 
din România au în proprietate 85 de sinagogi şi 
temple, construite între anii 1650- 1930. Mai mult 

de o treime sunt clasate monumente istorice. Din 
2015 au fost reabilitate 21 de sinagogi [...]. În 2019 
a fost reinaugurată Sinagoga din Deva şi va urma 
Sinagoga din Hârlău. Sunt în curs de consolidare 
şi restaurare Sinagoga din Focşani şi Sinagoga din 
Cetate (Timişoara). Au constituit o premieră salva-
rea şi restaurarea Aron Kodeş-ului de la Sinagoga 
Mare din Iaşi (1860). Se întocmesc documentele de 
expertizare, proiectare, autorizare pentru reabilitarea 
Sinagogii din Bârlad. Situaţia documentelor de pro-
prietate a fost, de asemenea, supusă analizei. Sunt 
funcţionale 51 de sinagogi. În 4 sinagogi funcţio-
nează muzee ale istoriei evreilor din zona respectivă 
(Şimleu, Sighişoara, Dorohoi, Bucureşti), trei sunt 
închiriate [...].Valentin Nuham [...] a atras atenţia 
asupra multitudinii de categorii în care sunt 
încadrate proprietăţile F.C.E.R. şi a arătat că pe 
alocuri a întâlnit deficienţe în privinţa existenţei 
unor acte de proprietate sau echivalentul acestor 
documente. Una dintre propuneri a fost ca până pe 
1 iulie să se realizeze o listă actualizată a tuturor 
proprietăţilor, cu actele de proprietate aferente. În 
ceea ce priveşte terenurile extravilane, pădurile şi 
imobilele aflate la o distanţă considerabilă de vreo 
comunitate sau obşte, el a recomandat vânzarea 
acestora, cu atât mai mult în cazul în care nivelul de 
eficienţă economică este unul negative [...].

Principalele proiecte iniţate de deputatul Silviu 
Vexler [...]. Legea privind accesul la arhivele 
de stat; Legea privind externarea din unităţile 
sanitare şi manipularea cadavrelor persoanelor 
decedate de religie mozaică; Legea privind exone-
rarea supravieţuitorilor Holocaustului de la plata 
unor obligaţii financiare. În afara acestor legi, 
deputatul a mai introdus o serie de amendamente, 
care au fost adoptate în urma votului: Eliminarea 
obligativităţii de a reevalua periodic clădirile 
pentru stabilirea valorii impozabile, pe baza unui 
raport de evaluare a clădirii întocmit de un evaluator 
autorizat. Amendamentul se aplică tuturor clădirilor 
aflate în proprietatea FCER şi/sau a Comunităţilor 
(inclusiv sinagogi şi sedii comunitare), cu excepţia 
celor folosite pentru activităţi economice; Stabilirea 
la 0 (zero) lei a valorii impozabile pentru toate 
terenurile (inclusiv cimitire) aflate în proprietatea 
FCER şi/sau a Comunităţilor, cu excepţia suprafe-
ţelor folosite pentru activităţi economice; Acordarea 
unui sprijin financiar lunar pentru finanţarea pos-
tului de prim-rabin [...]. Încep cu taberele evre-
ieşti, care sunt foarte importante. Doar în taberele 
organizate de JCC Bucureşti anul trecut au participat 
765 de persoane [...].

Nr. 548-549, 1-30 Noiembrie 2019.  Reuniu-
nea Consiliului de Conducere al FCER-CM [...]. 
Silviu Vexler, deputatul minorităţii evreieşti, a pre-
zentat în faţa membrilor Consiliului de Conducere 
raportul său de activitate, începând cu luna aprilie a 
acestui an şi până în prezent. El a arătat că, în urma 
celor două amendamente aduse Legii Salarizării,  
Secretariatul de Stat pentru Culte va acoperi salariul 
prim-rabinului şi, de asemenea, schema de personal 
a fost suplimentată cu două posturi de consilier, de 
asemenea bugetate. În ceea ce priveşte procedura de 
solicitare a indemnizaţiilor pentru supravieţuitorii 
Holocaustului din afara ţării, aceasta s-a modificat, 
simplificân-du-se, în urma amendamentului depus 
de deputatul F.C.E.R. Conform noii proceduri, 
supravieţuitorii Holocaustului din România cu 
domiciliul în străinătate pot trimite aceste solicitări 
prin poştă sau e-mail, iar  obligativitatea procurării 
unor documente oficiale din arhivele româneşti 
care să le ateste suferinţele a fost eliminată. Un 
alt amendament intrat în vigoare prevede scutirea de 
la plata impozitului pentru un imobil, un autoturism 
sau un teren moştenit de la un părinte-supravieţuitor 
al Holocaustului [...].  Cuantumul indemnizaţii-
lor supravieţuitorilor Holocaustului va fi majorat, 
unele ajungând  să se dubleze [...]. S-a pus accentul 
pe riscurile întârzierii în adoptarea deciziilor de a 
vinde proprietăţile nerentabile/neviabile, mai ales 
cele construite înainte de 1945, care reprezintă 80% 
din patrimoniul imobiliar economic din provincie 
şi în cazul cărora veniturile tind să rămână în urma 
cheltuielilor. În 2019 s-au vândut numai 19 imobile 
[...]. Veniturile obţinute din vânzarea proprietăţilor 
imobiliare să fie repartizate astfel: 20% pentru ne-
voile Comunităţii pe raza căreia se afla proprietatea 
vândută şi 30% pentru lucrări de investiţii în patri-
moniul imobiliar economic (reabilitări sau achiziţii 
de imobile), în beneficiul Comunităţii care a vândut, 
restul de 50% fiind alocat, după caz, pentru nevoile 
de funcţionare ale FCERCM sau pentru reinvestire 
în funcţie de necesităţi [...]. 

Nr. 570-571,  1-31 Octombrie 2020. [...] Proiec-
tul de reabilitare a Templului Mare din Vatra Dornei 
va fi finanţat prin Compania Naţională de Investiţii, 
iar parteneri în proiect sunt Primăria Municipiului 
Vatra Dornei, Comunitatea Evreilor din Cernăuţi şi 
Muzeul de Istorie şi Cultură a Evreilor din Cernăuţi 
(Ucraina) [...].

Interviu cu dr. AUREL VAINER, preşedintele 
FCER [...]. „La Rădăuţi, odată cu finalizarea lucră-
rilor, în sinagogă a luat naştere un muzeu al evreilor 
din acel oraş, iar această iniţiativă continuă şi în 
alte localităţi. Nu pot să nu amintesc că în aceste 
renovări am primit un ajutor substanţial de la 
autorităţile statului şi de la cele locale. La Templul 
Coral, faţada a fost făcută cu sprijinul financiar al 
Primăriei Capitalei [...] iar la renovarea la interior 
am fost susţinuţi de Ministerul Dezvoltării Regio-
nale. Acelaşi minister ne ajută acum şi la refacerea 
completă a Templului din Constanţa  [...]. Da, aş fi 
vrut să renovăm şi să reinaugurăm mai multe temple 
şi sinagogi, dar am fost mereu legaţi de resursele 
financiare, cu tot ajutorul guvernamental, al auto-
rităţilor locale şi cel de la JOINT şi Caritatea [...]. 
Da, unii îmi reproşează că am aprobat renovarea 
de sinagogi în localităţi cu puţini evrei sau chiar 
acolo unde nu mai există comunitate evreiască. 
Dar eu cred că sinagoga este cea mai bună măr-

turie a prezenţei evreieşti în România, de-a lungul 
timpurilor. [...] Sinagoga e o mărturie a vieţii şi 
activităţii evreilor pe acele meleaguri”. 

Nr. 574-575, 1-31 Decembrie 2020.  Congre-
sul al IV-lea al FCER [...]. Vicepreşedintele O. 
Bănescu a amintit că sunt reabilitate sau în curs de 
reabilitare 25 de sinagogi, dintre cele 85 care mai 
există în România, că au fost modernizate Centrele 
de Instruire şi Recreere, care de la camere cu 7-8 
paturi şi un singur grup sanitar pe etaj, au ajuns azi 
la condiţii de cazare aliniate la standardul de trei 
stele [...], tabere şi seminare destinate familiilor şi 
copiilor. Un alt program a fost reabilitarea Cămi-
nului pentru persoane vârstnice  [...]. EDUARD 
KUPFERBERG [...], Secretarul general al FCER 
a subliniat că [...] au fost renovate, printre altele, 
Templul „Unirea Sfântă” din Bucureşti, Sinagoga 
Ortodoxă din Oradea, Sinagoga Mare din Hârlău, 
Sinagoga Merarilor şi Sinagoga

Mare din Iaşi, Sinagoga din Alba Iulia, Sinago-
ga din Deva; sunt în curs de derulare lucrări, care 
sperăm să fie cât de curând finalizate, la Sinagoga 
din Cetate, din Timişoara şi Sinagoga din Focşani. 
Proiectele pentru anii următori au ca obiective 
Sinagoga Cerealiştilor din Bacău, Templul Mare din 
Bârlad, Sinagoga din Botoşani, cea din Constanţa 
(cu speranţa că vom beneficia de sprijinul Minis-
terului Dezvoltării). Vorbitorul a adăugat că a fost 
continuată activitatea de reabilitare, îngrădire şi/
sau curăţare a cimitirelor evreieşti [...]. Pentru prima 
dată o parte din sumele rezultate din vânzări au fost 
destinate înnoirii şi îmbunătăţirii patrimoniului imo-
biliar economic existent [...]. „Avem acum mai mulţi 
rabini decât înainte, fiind un rabin şi la Iaşi, unul la 
Arad, care se adaugă celor deja existenţi. A crescut 
şi numărul oficianţilor de cult [...]”. Vorbitorul s-a 
oprit şi la activitatea juridică, arătând că sunt în 
desfăşurare procese atât pentru dobândirea titlurilor 
de proprietate, cât şi pentru clarificarea situaţiei 
patrimoniului imobiliar economic [...]. DASM a în-
registrat o creştere cu 36% faţă de 2016 a numărului 
de ore de îngrijire a asistaţilor la domiciliu. Numărul 
de rezidenţi la Căminul „Rosen” a crescut de la 77 
în 2016 la 108 în 2020 [...]. „În al treilea rând, cred 
cu tărie în programul naţional de restaurare a sina-
gogilor din ţară, care sunt o emblemă a prezenţei 
evreieşti din România. Îmi doresc ca, într-o zi, toate 
cele 85 de sinagogi să fie restaurate. Poate chiar, 
acolo unde este nevoie, să mai apară o sinagogă 
nouă” [...]. 

Adrian Cioflâncă [...]. Istoricul a evocat iniţierea 
unui proiect de îmbunătăţire a expoziţiei privind 
istoria Holocaustului din România, aflată în prezent 
în cadrul Sinagogii Mari din Capitală [...]. El a arătat 
că arhiva şi fototeca CSIER plasează Centrul într-o 
postură privilegiată, în calitate de depozitar al unui 
important fond documentar pentru istoria comunită-
ţilor evreieşti, cu precădere din ultimele două secole 
[...]. 

Nr. 576-577, 1-31 Ianuarie 2021. Anul 2021 
văzut de conducerea nou aleasă a FCER.

Ovidiu Bănescu [...]: „Sub o cincime din venituri 
provin din surse proprii, restul fiind fonduri atrase 
de la entităţi interne şi externe, puternic lovite şi ele 
de efectele economice ale pandemiei” [...].

Eduard Kupferberg: Comunitatea evreiască - 
adaptare,dar nu asimilare [...]: „În fond, Hanuca, 
sărbătoare care s-a încheiat recent, zugrăveşte toc-
mai rezistenţa evreilor, cu ajutorul divin, împotriva 
asimilării lor religioase şi culturale [...]. Sperăm 
să reuşim, cât mai curând, să înfiinţăm un mini-
abator caşer pentru tăieri de păsări şi instruirea 
unui şohet pentru tăieri de păsări [...]. Tot în scopul 
evitării asimilării evreilor din România, dar fără a 
împiedica integrarea lor în societatea românească, 
FCER are în vedere intensificarea măsurilor pentru 
dezvoltarea educaţiei iudaice” [...].

Nr. 584-585, 1-31 Mai 2021. Sesiunea comună 
a Consiliului de Conducere şi a Adunării Genera-
le ale FCER-CM [...]. Ca exemplu al degradării 
relaţiilor în Legislativ, Silviu Vexler a amintit 
că reprezentanţi ai AUR, dar şi ai altor partide 
doresc revizuirea proiectului de lege iniţiat de el 
la finalul mandatului trecut, prin care a eliminat 
acordarea de indemnizaţii atât foştilor legionari, 
criminalilor de război şi membrilor organizaţiilor 
fasciste sau naziste, cât şi urmaşilor acestora [...]. 
Silviu Vexler a mai spus că şi-a respectat promi-
siunea şi a demarat procedura parlamentară pen-
tru completarea legislaţiei privindu-i pe supra-
vieţuitorii Holocaustului, astfel încât şi urmaşii 
acestora să primească o indemnizaţie din partea 
statului român. Atunci când această completa-
re va fi aprobată şi promulgată, Comunităţile 
evreieşti vor fi anunţate pentru ca toţi cei în drept 
să poată beneficia de ea [...]. A fost reactivată şi o 
idee  propusă de dr. Aurel Vainer, privind crearea 
unor trasee turistice cu caracter evreiesc în regiunile 
istorice ale României. 

Nr. 598-599, 1-31 Ianuarie 2022. Reuniunea 
Consiliului de Conducere al FCER-CM [...].

Preşedintele Federaţiei a amintit că în Programul 
de Guvernare al noului Cabinet sunt incluse trei 
prevederi care privesc în mod direct comunitatea 
evreiască, respectiv sprijinul pentru desfăşurarea 
programului naţional de asistenţă socială şi medica-
lă, implicarea Guvernului în combaterea antisemitis-
mului şi susţinerea financiară a unor legi deja votate 
[...],  acordarea indemnizaţiilor de sprijin financiar, 
scutiri de taxe etc. pentru urmaşii supravieţuitorilor 
Holocaustului şi ai persoanelor persecutate etnic în-
tre 1939-1945. Aproape toate grupurile parlamentare 
au susţinut adoptarea legii, cu excepţia AUR [...]. 
Cel mai recent proiect a restabilit scutirile de taxe 
şi impozite pentru supravieţuitorii Holocaustului şi 
pentru persoanele persecutate etnic şi politic în peri-
oada comunistă [...]. Emanuel Nadler a subliniat că, 
la Piatra Neamţ [...], la „Ziua Brauner”, din 100-150 
de participanţi, numai 5-6 sunt evrei [...].

Nr. 604-605, 1-30 Aprilie 2022. Modernizarea 
Cimitirului Evreiesc din Iveşti continuă [...] 

Nr. 606-607, 1-31 Mai 2022. Prezent şi perspec-
tive pentru Federaţia Comunităţilor Evreieşti din 
România [...]. Majoritatea sumelor primite din partea 
autorităţilor române au fost alocate susţinerii prin 
DASM a activităţii de asistenţă socială şi medicală 

a membrilor Federaţiei, inclusiv pentru funcţionarea 
celor două cămine pentru vârstnici, respectiv cel de 
la Arad şi cel de la Bucureşti [...]. 

Nr. 614-615, 1-30 Septembrie 2022. Supravie-
ţuitori români ai Holocaustului din Israel vor pri-
mi pensii româneşti. [...] 7.000 de cetăţeni de origine 
română sunt eligibili pentru această pensie. (E.G.)

Nr. 622-623, 1-31 ianuarie 2023. Reuniunea 
Consiliului de Conducere al FCER-CM [...]. Acţiuni 
din activitatea parlamentară a deputatului Silviu 
Vexler. Între acestea, eforturile pentru punerea în 
aplicare a legii şi pentru susţinerea supravieţuitorilor 
Holocaustului şi urmaşilor acestora. De asemenea, 
a fost creat cadrul necesar privind impozitele pentru 
obiectivele de cult (care trebuie să fie zero), inclusiv 
pentru cimitire şi sinagogi [...].

Unul dintre cele mai importante proiecte legis-
lative depuse de curând se referă la tăierile rituale şi 
certificările caşer. „Patrimoniul sacru evreiesc este 
al nostru al tuturor!”, a exclamat Rudy Marcovici. 
Silviu Vexler a amintit cu această ocazie că Sinago-
ga din Timişoara nu ar fi fost salvată fără ajutorul 
FDGR şi al deputatului Ovidiu Ganţ, care a renunţat 
la propriile fonduri pentru salvarea Sinagogii din 
Cetate [...].

Să rezumăm? 
Statul român plăteşte, în 2023, aparent nesilit de 

nimic şi de nimeni, numai din voinţa „reprezentanţi-
lor” populaţiei captive (nicicînd întrebată dacă vrea 
să facă astfel de cadouri extravagante), despăgubiri 
pentru urmaşii evreilor persecutaţi din 1940-44 (o 
parte foşti ilegalişti sau/şi ulteriori activişti), fără a 
conta timpul scurs, motivele măsurilor represive, 
istoria centenară a cotropirii României sau ce s-a în-
tîmplat după 1944 (un genocid anti-românesc pentru 
care nimeni din Israel nu plăteşte un cent). 

În plus, „reprezentanţii” românilor,  tot nesisliţi 
de nimic/nimeni, s-au gîndit să reconstituie averile 
evreilor din 1938 (uriaşe, realizate de regulă parazi-
tar şi refăcute şi după 1944), „retrocedînd” pe cele 
naţionalizate după 1948, abandonate sau înstrăina-
te  (odată cu cetăţeniile, la care evreii au renunţat, 
utile - azi - intrării lor în Europa). Sau să plătească 
prioritar, tot din buget, compensaţii evaluate ocult. 

Întru completare, s-a încălcat şi codul civil, sta-
bilindu-se că în cazul celor decedaţi fără moştenitori, 
averea nu revine poporului administrat prin stat, ci 
comunităţii evreieşti, fiind sacră aici ca şi la Tel Aviv 
(încît te ia cu frig, cînd te gîndeşti la soarta palestini-
enilor). Din nou, deci, stat în stat.  Iar atunci cînd nu 
se găsesc dovezi de proprietate (terenurile neputînd 
proveni de dincolo de două secole şi neputînd fi 
achiziţionate - la sat- din cauza restricţiilor ce au stat 
un timp pavază contra acapărarii funciare) se găsesc 
forme de atribuire prin… cadastrare (uzucapiune 
implicită, prin părăsirea ţării…)

Başca nenumărate măsuri colaterale de privi-
legiere: scutiri de impozite, prelungiri de termene, 
scutiri de dovezi,  ocuparea arhivelor, reduceri de 
costuri, gratuităţi etc.

Ei, bine, nu a fost de ajuns! Mai trebuia ca aceia 
care au uzurpat instituţiile să sifoneze spre clientela 
strategică şi prin bugetele locale, pentru a sprijini 
biata comunitate a evreilor rămaşi în Romania 
-  oameni dezavantajaţi şi prin oprirea pensiilor de 
ilegalişti (efect colateral al răsturnării de regim din 
1990, care a fost strict necesară pentru a realiza 
restul operaţiei de recuperare a ce s-a sacrificat în 
1948, întru constituirea statului israelian).  

Şi toate acestea pentru ce chilipiruri? Care a fost 
destinaţia acestor sume, plătite de stupizi (în sens 
Brucan)?

Asigurarea unor condiţii privilegiate evreilor 
peren „nevoiaşi” (adică - cu nevoi speciale de 
îngrijiri medicale, hrană, relaxare, cultură , cult 
etc), în flagrant contrast cu tratarea românilor, la ei 
acasă, prin nimic mai puţin meritoşi,  aduşi la sapă 
de lemn, siliţi să-şi ia lumea în cap, dacă  nu au fost 
exterminaţi prin holocaustul „tranziţiei”: acoperirea 
unor activităţi/proiecte anti-românești - de genul 
ritualurilor de comemorare holocaustizante, a cerce-
tărilor dedicate sporirii pretenţiilor de despăgubire, a 
publicarii de literatură (manuale!) care să pună la zid 
naţionalismul românesc, a epurării culturii și vînării 
anticorpilor ce ar putea stînjeni jaful (în numele 
combaterii antisemitismului).

Prevăd că veţi fi stingheri în faţa acestei argu-
mentaţii, în ciuda probelor. Ceva nu merge! Furturile 
se fac pe ascuns! Cum se poate să se fure masiv, la 
lumina zilei, din buzunarele contribuabililor, făcîn-
du-se şi publicitate operaţiei… de către profitori? 
Îmi pare rău dacă vă stric cheful, dar asta e condiţia 
noastră actuală, aşa stăm sub stat. Se poate, pentru 
că: 

1. Furtul e acoperit prin legi jefuitoare, nu se 
face contra acestora. 

2. Cei care au comis normele respective şi-au 
primit şi ei partea/recompensa (pensii speciale, 
posturi de vechili ai moşiei etc.) şi-şi apără vigilent 
sinecurile. 

3. Ei au emis şi legi contra celor ce ar putea pro-
testa faţă de favorizarea evreilor, această atitudine  
putînd fi încadrată de agenţii juridici ai sistemului 
demo-penitenciar ca… semn de ură, contra celor ce 
nu trebuie înfruntaţi. 

Totuşi, veţi mai obiecta, nu era mai firesc să 
se procedeze acoperit, şi nu etalînd sfidător toată 
schema, în Realitatea Evreiască?  Iată că nu! Căci, 
pe de o parte, masa e inertă, degradată, domesticită - 
deci dinspre ea nu se riscă absolut nimic. La nevoie, 
acestora li se poate da o jucărie… din AUR fals. Pe 
de altă parte, pentru puţinii recalcitranţi potenţiali, o 
astfel de etalare plenară are efect intimidant, parali-
zant- sugerînd zădărnicia încercării de împotrivire. 

Procesul de spoliere va urma, ascendent, cît 
mai e de smuls de pe hoitul ţării . Nu mai poate fi 
oprit. Este, de fapt, un tribut.  Se vor găsi nevoi şi 
justificări.  Parlamentarii vor aproba, tot în unanimi-
tate, orice li se mai cere. Şi ca să ne poată parazita 
democratic, şi ca să nu apară cumva,  noului Fanar,  
ca antisemiţi. 

Un caz exemplar de cancer social… Ghinion?
(Titlul capitolului aparține redacției 
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